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 ارز نیمایی صنعت دارو 
در مسیر اشتباه ارز دولتی

مسئولان ســازمان غذا و دارو از احتمال افزایش 
20 تا 30درصدی قیمت ها در ســال آینده خبر 
می دهند، اما تأکیــد می کنند این افزایش تحت 
پوشــش بیمه خواهد بود و بیمــاران مجبور به 
پرداخت بیشتر نیستند، اما در سوی دیگر، فعالان 
صنعت دارو با وجود اصــاح و افزایش قیمت ها، 
همچنان با مشــکات اقتصادی متعددی دست 
به گریبانند و تولید را به صرفه نمی دانند. البته آنها 
امسال با وجود مشکات اقتصادی، تولیدات شان را 
ادامه دادند، ولی به نظر نمی رسد که بتوانند چنین 

وضعیتی را برای طولانی مدت ادامه دهند.

فاصله دردسرساز ارزها
اکبــر عبداللهی اصل، عضو هیــأت علمی گروه 
اقتصاد و مدیریت دارو یکــی از دلایل تداوم این 
وضعیت را اختصــاص ارز دولتی در گذشــته و 
اختصاص ارز نیمایی بعد از اجرای طرح دارویار 
می داند و به همشهری می گوید: »با اجرای طرح 
دارویار اوضاع بهتر شده؛ چراکه فاصله ارز دولتی 
)4200تومانی( با ارز نیمایی )28هزار تومان( زیاد 
بود و ایجاد رانت می کرد، اما مشکل اینجاست که 
اکنون دوباره شاهد ایجاد فاصله 17هزار تومانی 
بین ارز نیمایی و آزاد )45هزار تومان( هســتیم؛ 
به طوری که فاصله 30درصدی بین آنها، باز هم 
می تواند منجر به بروز مشــکات قبلی شود. در 
این باره اگر دولت بخواهد تصمیم گذشته را تکرار 
کند و اختصاص ارز داشته باشد، قطعا مشکاتی 

ایجاد می شود.« 
عبداللهی اصل البته معتقد است که دارویار طرح 
نبود، بلکه فعالیتی معقول بود که ســازمان غذا 
و دارو بایــد آن را انجام مــی داد و در نهایت هم 
اجرایی شد: »در این باره بروز مشکات هم قابل 
پیش بینی بود؛ چراکه احتمال بدقولی بیمه ها و 
همراهی نکردن بانک ها به دلیل مسائل اقتصادی 
وجود داشت. ممکن بود شرکت های دارویی هم 
همراهی نکنند، اما چاره ای نبود و باید این اقدام 
از سوی سازمان انجام می شــد، اما در ادامه باید 
مشخص شود که دولت برای تداوم این وضعیت 
چه میزان توان تأمین ارز نیمایی برای دارو را دارد 
تا منجر به بروز مشکات مشابه آنچه در گذشته 

وجود داشت، نشود.« 

سودجویان دارو آمار اعلام نمی کنند
این کارشناس اقتصادی حوزه دارو درباره اینکه 
اجرای دارویار با ارز نیمایــی تاکنون چه میزان 
سودآوری برای حوزه سامت داشته، می گوید: 
»معمولا ســودجویان حــوزه دارو آمــار اعام 
نمی کنند و دولت هم آمار رسمی برای سنجش 
آن را در اختیار ندارد. تنها راه ســنجش این بود 
که ارز دارو به صورت کامل رها شده و دولت هیچ 
دخالتی در این حوزه نمی کرد. با گذشت یک سال، 
آنها باید اقدام به سنجش بازار و بررسی افزایش 
یا کاهش فروش دارو می کردند که شاهد چنین 
مسئله ای نیستیم. البته بررسی های انجام شده 
طی مدت اخیر نشان می دهد مصرف برخی داروها 
نسبت به مدت مشابه سال های گذشته به شدت 

رشد داشته و این مسئله عجیبی است. 
این احتمال هم وجــود دارد که همچنان قاچاق 
معکوس وجود داشــته یا اســتفاده از ارز رانتی 
همچنان برقرار باشــد؛ چراکــه بافاصله بعد از 
اجرای طرح دارویــار، فاصلــه ارز نیمایی با ارز 
آزاد زیاد شــد و همین الان هم اگر سودجویان 
با ارز نیمایی اقدام بــه واردات موارد اولیه کنند، 

مابه التفاوت آن با ارز آزاد قابل توجه است.« 

چه باید کرد؟
او درباره اینکه بــرای مدیریت وضعیت موجود، 
چه باید کرد، عنوان می کند: »دولت باید فضای 
تولید دارو را رها و اقتصاد دستوری را از این صنعت 
حذف کند. آنها باید نظارت کنند، اما ارز دولتی و 
نیمایی اختصاص ندهند. در این باره می توان برای 
قیمت گذاری کالای وارداتی قیمت مصرف کننده 
کشــور مبدأ، ضرب در قیمت روز دلار در کشور 
شود تا قیمت مصرف کننده را در ایران مشخص 
کند. لزومی هم ندارد که دولت وارد این جزئیات 
شود که شــرکت واردکننده، مواداولیه را با چه 
قیمتی تأمین کرده اســت. قیمت مصوب دولت 
مشخص است و واردکننده باید به همان قیمت، 

دارو را تأمین کند و تحویل دهد.« 
عبداللهی اصل با بیان مثالی ادامه می دهد: »در 
نظر بگیرید که برای 140هزار تخت بیمارستانی، 
دولت مجبور است روزها تعداد زیادی سرم تأمین 
کند. قیمت سرم ها براساس همان قیمت گذاری 
از کشورهای همســایه و محاسبه دلار مشخص 
است؛ مثا 0.6دلار در کشور همسایه که با دلار 
40هزار تومانی می شود، 24هزار تومان برای هر 
ســرم. اینکه تولیدکننده سرم ها را با چه قیمتی 
و به چــه میزانی تولید می کنــد، هیچ ربطی به 
دولت ندارد و براســاس همان قیمت اعام شده 
محصولــش خریداری می شــود. اگر هم چنین 
نباشد دولت می تواند از کشورهای منطقه با همان 

قیمت اعام شده نیاز بازار را تأمین کند.«
او با بیــان اینکه چنین روشــی در بســیاری از 
کشــورهای دنیا اجرا می شــود، تأکید می کند: 
»پویاترین صنعت داروسازی دنیا در آمریکاست. 
آنها به شرکت های دارویی اعام قیمت می کنند و 
اگر تولیدکننده نتواند دارو را با قیمت اعام شده 
از ســوی دولت تأمین کند، نیازشان را به وسیله 
واردات از کشورهایی مثل هند تأمین می کنند؛ 
این در حالی اســت که ظرفیت تولید داخل در 
کشورمان بالاســت و اگر دخالت دولت از تأمین 
ارز حذف شود، صنعت دارویی کشور می تواند با 
اقتصاد حمایتی و نه دستوری به خوبی نیاز بازار 

مصرف را تأمین کند.«

مریم سرخوشپیگیری
روزنامه نگار

معلمان بالاخره به طرح رتبه بندی رسیدند
بعد از یک دهه باتکلیفی، صدور احکام رتبه بندی با معلمان بازنشسته کلید خورد

طرح رتبه بندی معلمان بــا وجود تأکید بر 
آن در سند بالادســتی آموزش وپرورش، 
یعنی سند تحول بنیادین، یکی از طرح های 
بلاتکلیف و پربحث نظام تعلیم و تربیت در 
11سال گذشــته بود. این طرح برای اینکه 
تأیید مجلس و هیأت دولــت را هم بگیرد، 
سال های سال در بهارستان و پاستور منتظر 
ماند تا اینکه در 31شهریور 1400اعلام شد 
قابلیت اجرا دارد. البته برای اینکه این طرح 
به قانون تبدیل شود، باز 6ماهی زمان برد. 
تا اینکه سرانجام در اسفندماه 1400با اخذ 
مصوبه مجلس به قانون تبدیل شد تا پایانی 
باشــد بر انتظار معلمان. قانونی که هدف از 
اجرایش افزایش کیفی فرایند تعلیم و تربیت، 
اعتلای کرامت و منزلت اجتماعی معلمان، 
استقرار نظام پرداخت ها براساس تخصص 
و شایســتگی ها، عملکرد رقابتی معلمان، 
مهندسی نیروی انسانی، توسعه مستمر و 
نظام مند شایستگی های عمومی، تخصصی، 
حرفه ای و تربیتی و کیفیت عملکرد معلمان، 
تقویت انگیزه و رضایتمندی شغلی و ارتقای 
تعهــد و تقویت هویت حرفــه ای معلمان 
براساس نقشــه جامع علمی کشور و سند 

تحول بنیادین آموزش وپرورش است.

تعیین تکلیف رتبه بندی معلمان در دولت سیزدهم
 ســیدابراهیم رئیســی کــه خبــر از انتظار

11- 10ســاله معلمان برای اجرایی شدن این 
قانون را داشت، سریعاً در تاریخ 23اسفند1400 
نســبت به اباغ ایــن قانــون برای اجــرا به 
آموزش وپرورش اقدام کــرد. بعد از این اباغیه 
بود که وزارت آموزش وپــرورش هم موظف به 

تدوین آیین نامه اجرایی این قانون شد و به گفته 
مســئولانش، این آیین نامه را با مشارکت خود 

معلمان تهیه و تنظیم کرد.
براساس این آیین نامه، شایستگی های عمومی، 
تخصصی، حرفه ای و تجربه، ماک رتبه بندی 
معلمان است. درواقع در اجرای طرح رتبه بندی 
معلمان، بسته ارزیابی عملکرد آموزشی، اداری 
و تجربی معلمــان 30درصد، بســته ارزیابی 
ســنجش عمومی دانش، بینش و مهارت های 
تعلیــم و تربیت در ابعاد شایســتگی عمومی، 
تخصصی و حرفه ای 40درصد و ارزیابی حرفه ای 
و تخصصی 30درصــد در رتبه بندی معلمان 
تأثیرگذار است. با این ماک هاست که در نهایت 
معلمان در 5گروه آموزشیار معلم، مربی معلم، 
اســتادیار معلم، دانشــیار معلم و استاد معلم 
طبقه بندی می شوند و برای دستیابی به هر کدام 
از این رتبه ها، به جــز آموزشــیار معلم که تا 
500امتیاز را شامل می شود، برای سایر رتبه ها 
به ترتیب حداقل 500، 600، 750 و ۹00 امتیاز 

ضرورت دارد.

حواس معلمان به رتبه بندی باشد
با توجه بــه قوانین وضع شــده بــرای قانون 
رتبه بندی، معلمانی که امتیــازات لازم برای 
ارتقا به یکی از رتبه های موضــوع این قانون را 
کسب کرده اند، هر 5سال یک بار مجدداً طبق 
ضوابط این آیین نامه اجرایی مورد ارزیابی قرار 
می گیرند و اگر امتیــاز لازم را برای حفظ رتبه 
کسب نکنند، به رتبه پایین تر تنزل پیدا خواهند 
کرد. چنین معلمانی به دنبال این موضوع موظف 
به گذرانــدن دوره بازآموزی در دانشــگاه های 
وابسته به آموزش وپرورش می شوند و اگر این 
مورد برای بار دوم تکرار شــود، معلم از رسته 

آموزشی و فرهنگی خارج خواهد شد.
به گفته وزیر آموزش وپرورش، بالغ بر ۹00هزار 
تا یک میلیون نفر از معلمان مشمول رتبه بندی 

فرهنگیان می شوند. یوســف نوری در این باره 
می گوید: »با اجرای طــرح رتبه بندی معلمان 
مبلغ 2میلیون و 300هزار تومان به طور میانگین 
به حقوق این افراد اضافه خواهد شد. میانگین 
حقوق معلمان براســاس آخرین اعام خزانه 
کشــور، 7 میلیون و 728هزار تومان است که 
درصورت اجــرای رتبه بنــدی، افزایش خوبی 
خواهد داشــت.« او با بیان اینکه برای اجرای 
این طرخ نیاز به آموزش ارزیابان بود و این کار 
با آموزش حدود 3هزار نفر حــدود 3ماه طول 
کشــید، می گوید: »از بین آنها 2هزار نفر برای 

مشارکت در اجرای این قانون انتخاب شدند.«

قدردان صبوری معلمان هستیم
وزیر آموزش وپــرورش درخصــوص آخرین 
وضعیت رتبه بندی می گویــد: »مراحل پایانی 
رتبه بندی در حال انجام است؛ هرچند ابهاماتی 
در رتبه بندی برخی از همکاران وجود دارد که 
به تدریج در حال برطرف شدن است.« او ضمن 
تأیید روند کند انجــام رتبه بندی ها می گوید: 
»طبیعی است طرح رتبه بندی برای نخستین بار 
در حال انجام است و قطعاً با کندی پیش می رود 
تا ابهامات موجود در آن شفاف شود. از صبوری 
فرهنگیان در موضوع رتبه بندی تشکر می کنم و 
امیدوارم فرهنگیان با سعه صدر بستری را فراهم 
کنند تا همکاران رتبه بندی را به درستی انجام 
دهند.« نوری همچنیــن می افزاید: »رتبه اول 
همه همکاران به جز همکارانی که قانون ثبت، 
رتبه بندی آنها را منع کرده اســت، ثبت شده 
است. ابهام در رتبه برخی از معلمان وجود دارد 
که در حال بررسی است.« به گفته او، رتبه بندی 
معلمان مهرآفرین هم انجام شده است. نوری 
ادامه می دهد: » من بــه همکاران هم گفتم که 
با این لکه گیری ها رتبه بندی حتماً تا پایان سال 
انجام خواهد شد و اعتبار داده شده برای امسال 

تخصیص خواهد یافت.«

صدور احکام رتبه بندی بازنشستگان
صــدور احــکام رتبه بنــدی بازنشســتگان 
آموزش وپــرورش به عنوان نخســتین گروه از 
معلمان رتبه بندی شــده از 23بهمن ماه آغاز 
شــد. کارگروه اجرایــی رتبه بنــدی معلمان 
وزارت آموزش وپــرورش با اعــام این خبر در 
قالب اطاعیه ای خطاب به روسای هیأت ممیزه 
رتبه بندی معلمان استان ها قید کرده است که: 
»حسب برنامه ریزی انجام شده در هیأت ممیزه 
مرکزی، صــدور احکام رتبه بنــدی همکاران 
بازنشسته مشــمول طرح رتبه بندی معلمان 
از تاریخ 23بهمــن 1401 اجرا خواهد شــد. 
مقتضی اســت مســئولان میز کار رتبه بندی 
اســتان و مناطق نســبت به تمهید مقدمات، 
برنامه ریــزی و اجرای مناســب، فرایند صدور 
احکام بازنشســتگان در ادارات کل استان ها و 
مناطق تابعه اقدام کنند.« در ادامه این اطاعیه 
آمده است: »بدیهی اســت احکام شاغان نیز 
بافاصله پس از طی مراحل اجرایی صادر خواهد 
شد. شایسته است هماهنگی و آمادگی عوامل 
اجرایی صدور احکام در سطح استان و مناطق 
در هفته جاری به صــورت تمام وقت مورد نظر 
قرار گیرد.« بازنشســتگانی که در این حکم از 
آنها سخن گفته شده است، افرادی هستند که 
از تاریخ 31شــهریور 1400یعنی زمان اجرای 
قانون رتبه بندی به بعد بازنشســته شــده اند؛ 
بنابراین این افراد از مزایای رتبه بندی متناسب 
با رتبه اکتسابی برخوردار می شــوند و احکام 
بازنشستگی آنها برابر مقررات اصاح خواهد شد.

علت محرومیت برخی معلمان از رتبه بندی
در روزهایــی که طرح رتبه بنــدی معلمان در 
وزارت آموزش وپرورش دنبال می شد، خبرهایی 
از محرومیت برخی از معلمان از رتبه بندی در 
برخی استان ها رسید. صادق ستاری فرد، معاون 
وزیر آموزش وپرورش در پاسخ به این ابهامات 

می گویــد: »در آیین نامه رتبه بندی 4دســته 
صاحیت عنوان شده است. در بخش شایستگی 
عمومی حداقل امتیاز برای کسب رتبه 150 از 
300 است و هرکدام از مشمولان که 150امتیاز 
را کسب نکنند، رتبه پنج گانه را نمی گیرند و اگر 
همکاری یکی از رتبه های یک تا 5 را احراز نکند 
به مدت یک ســال مزایای رتبه یک را مشمول 
شده و بعد از یک سال مجددا ارزیابی می شود و 
اگر بعد از یک سال صاحیت لازم را کسب نکند، 
رتبه بندی اش قطع خواهد شــد. این صراحت 

آیین نامه است.«

83هزار میلیارد ریال واریزی علی الحساب دولت
طــی اباغیــه شــماره 250۹82مــورخ 
1401/5/24مبلــغ 83هــزار میلیــارد ریال 
بابــت علی الحســاب خالــص پرداختــی 
اجرای طــرح رتبه بنــدی معلمــان به مدت 
11 مــاه )مهــر 1400لغایت مــرداد 1401( 
بــه وزارت آموزش وپــرورش، ادارات کل 
آموزش وپرورش اســتان ها اختصــاص یافته و 
به حساب مشمولین واریز شــده است.  رئیس 
ســازمان برنامه وبودجه با بیان اینکه آیین نامه 
اجرایی قانون رتبه بندی معلمان پس از سال ها 
در دولت سیزدهم تصویب و اباغ شد و سازمان 
برنامه وبودجه خود را مکلف بــه اجرای قانون 
می داند، می گوید: به محض صدور احکام، افزایش 
حقوق لحاظ خواهد شد و حتی منابع مورد نیاز 
در خزانه برای اجرای این کار درنظر گرفته شده 
است. مســعود میرکاظمی با بیان اینکه اعتبار 
موردنیاز جهت رتبه بندی معلمان درنظر گرفته 
شــده که پس از صدور احکام معلمان در سقف 
بودجه پرداخــت خواهد شــد، ادامه می دهد: 
»امیدواریم اجرای ایــن طرح عاوه بر کمک به 

بهبود معیشــت معلمان عزیز 
به بهبود سطح کیفیت آموزش 
در مدارس نیز منجر شــود.«
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فاطمه عسگری نیاگزارش
روزنامه نگار

 فیلم خوب،   راهش را پیدا می کندعملیات نجات برفی
  نیروهای خدمات رسان با برودت هوا و برفی شدن جاده ها 

در 21استان به امدادرسانی مشغول شدند
فیلم »اتاقک گلی« ساخته محمد عسگری در شب اختتامیه چهل ویکمین 

جشنواره فیلم فجر برنده جایزه ویژه آرمان از طرف شهردار تهران شد

1516

۲ درصد مردم پرونده الکترونیک سلامت ندارند
»۹8درصد جمعیت ایرانی دارای پرونده الکترونیک ســامت 

سامت
هستند و تنها 2درصد جمعیت ایرانی در سطح یک ارائه خدمت، 
این پرونده را ندارنــد.« مصطفی رضایی، رئیس مرکز مدیریت 
شبکه وزارت بهداشت با اعام این خبر، درباره برنامه های وزارت بهداشت برای 
2درصد باقیمانده جمعیت که در ســطح یک ارائه خدمت پرونده الکترونیک 
سامت ندارند، تصریح کرد: »این افراد می توانند به واحدهای ارائه خدمات محل 
ســکونت خود مراجعه کرده و پرونده الکترونیک را تشــکیل دهند.« او ادامه 
می دهد: »در دورنمای پرونده الکترونیک ســامت، درنظــر داریم اطاعات 
سامانه های سطح یک و 2 در جایی تحت عنوان پرونده الکترونیک گردآوری شده 
و نمایشگر پرونده الکترونیک شــکل گیرد تا مردم بتوانند اطاعات مرتبط با 
سامت خود را مشــاهده کنند.« به گفته رضایی، در بحث اتصال سطح یک به 
سطح2 در قالب نظام ارجاع که از دیرباز چالش اصلی نظام ارائه خدمات سامت 
بود، نیز اکنون به راحتی می توان مبادله اطاعات انجام داد. زمانی که متخصص 
اطاعات را به سطح یک دهد، ما این اطاعات مفید را می توانیم در سطح یک 

به منظور پیگیری بیمار به کار بگیریم.

کتب درسی 70درصد گران می شوند؟
»در 2، 3سال گذشته قیمت پشــت جلد کتاب های درسی 

بودجه
حدود 20درصد افزایش داشــت که درصورت تأمین نشدن 
یارانه کاغذ، این میزان افزایش بــه بیش از 70درصد خواهد 
رسید.« علی لطیفی، رئیس سازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی با بیان 
 این مطلب و تأکید بر اینکه مشکل کاغذ بســیار جدی است، بیان می کند:
»هر سال برای چاپ کتاب درســی، کاغذ یارانه ای دریافت می کنیم و به هر 
میزان یارانه ای که دریافت می کنیم، قیمت پشت جلد کتاب تأثیر دارد، اما 
امسال میزان یارانه ای که برای کاغذ داده شده، پایین تر از سال های گذشته 
بوده و به این معناست که اگر سال بعد با همین وضعیت پیش برویم، افزایش 
قیمت پشت جلد کتاب را بیشتر از سال های گذشته خواهیم داشت.« به گفته 
این مسئول طی 2سال اخیر، بدهکاری به شرکت های چاپ و نشر وجود داشته 
و اگر به ســال آینده هم برســد، کل بودجــه را خواهد خــورد: »اگر با این 
دست فرمان پیش برویم و ردیفی در بودجه1402 دیده نشود به احتمال قوی 
مجبور خواهیم بود کتاب را برای سیســتان و بلوچستان مثل سایر مناطق 

بفروشیم.«  / فارس

افزایش پرونده های آزادسازی مدرک تحصیلی
حکمت علی مظفــری، رئیس دیوان عدالت اداری از تشــکیل 

آموزش
پرونده های متعددی پیرامون آزادسازی مدرک تحصیلی خبر 
داد و گفت: »وزارت علوم یکی از وزارتخانه های پرتاطم در حوزه 
مسائل حقوقی است چون جامعه هدفش بسیار مهم است؛ هم در حوزه توجه به 
حقوق دانشجویان که از بدو ورود سازمان سنجش بخشی از حقوق دانشجویان 
را به لحاظ گرفتاری هایی که وجود دارد، تضییع می کند تا در حوزه تسهیلگری 
برای دانشجویان و اعضای هیأت علمی و غیر هیأت علمی.«  او با بیان اینکه کثرت 
پرونده ها در دیوان عدالت اداری نشانگر آن است که حقوق افراد در معرض تضییع 
است، ادامه داد:  »باید قبل از اینکه حقی ضایع شود، حقوق افراد را لحاظ کنیم و 
با این روش ارزش های اجتماعی نیز حفظ می شــود. تا به حــال 11کارگروه 
مشترک ایجاد شده و انتظار داریم وزارت علوم راه اندازی کارگروه مشترک در 
دیوان را پیگیری و بررســی کند چرا که پرونده هایی از وزارت علوم در دیوان 
تشکیل می شود.« به گفته مظفری عاوه بر تشــکیل پرونده های متعدد برای 
آزادســازی مدرک تحصیلی، پرونده هایی هم درباره تبدیل وضعیت با جذب 

اعضای هیأت علمی در دیوان عدالت اداری مطرح است.

پزشکان غیرمجاز را 
شناسایی کنید

شیرین شجاعی، مدیرکل 
نظــارت و ارزشــیابی و 
اعتباربخشی سازمان نظام 
پزشکی: با توجه به تبلیغات 
گسترده پزشکی به ویژه در 
فضای مجازی از سوی افراد 
فاقد صلاحیت، در مواردی 
که مشخصات درمانگر در 
صفحه فضای مجازی درج 
شده باشد، افراد می توانند 
بــا مراجعه به ســامانه 
جســت وجوی پزشک در 
سایت سازمان نظام پزشکی 
https://mem�  به نشانی:
 ،bersearch.irimc.org
نســبت به راستی آزمایی 
اطلاعات مندرج در صفحه 
تبلیغاتی اقدام کنند. عموم 
مردم می توانند درصورت 
شــک بودن فرد  پز غیر
خاطی، مستندات خود را 
به شماره اداره کل نظارت، 
ارزشیابی و اعتباربخشی 
در پیام رسان بله باشماره 
091۲1594۲7۲ارســال 

کنند.

مهارت آموزی های 
امروز، 10سال دیگر 

کاربرد ندارد
حجت الله الماسی، مدیرکل 
دفتر وزارتی وزارت آموزش 
 و پرورش: براساس مطالعات 
منتشر شــده در یکی از 
نشریه های معتبر جهان، 
65درصــد از کودکانی که 
امــروز وارد مــدارس 
می شــوند، در مشــاغل 
کاملًا جدیــدی که امروزه 
وجود ندارند، مشــغول 
به کار می شوند. نتایج این 
پژوهش نشــان می دهد 
که 50درصد از دانشــی 
که یک دانشــجوی رشته 
فنی در سال اول تحصیل 
کســب می کند، در دوره 
فارغ التحصیلی منســوخ  
شده و تا 10سال آینده بیش 
از یک سوم از مهارت های 
مورد نیاز برای اکثر مشاغل 
امروزه حیاتی نیستند یا در 
دستور کار قرار ندارند. یکی 
از راهکارها این اســت که 
درس، مفاهیم و موضوعات 
را با 3چیز پیوند دهیم؛ کار، 
مدرســه و بازار. انتزاعی 
صحبــت کــردن درباره 
مفاهیم درســی تأثیری 
ندارد و بایــد کلاس به کار 
و بازار پیوند داده شــود./ 

ایسنا

کاهش 15درصدی 
فرانشیز درمان با 

پزشک خانواده
سعید کریمی، معاون درمان 
وزارت بهداشت: در حال 
حاضــر، 6هزار پزشــک 
خانواده وجود دارد و نیاز 
ما ۲1هزار پزشک خانواده 
اســت که باید برای جذب 
15هزار پزشک جدید اقدام 
کنیم. برنامه پزشک خانواده 
از سال آینده در شهرهای 
بزرگ ابتدا در حاشــیه 
شــهرها و بعد در داخل 
شهرها و مراکز، به صورت 
مرحله ای اجرا می شود و 
فرانشیز پرداختی از جیب 
مــردم در حــوزه درمان 
از 30درصد بــه 15درصد 
کاهش خواهد یافت. مزیت 
بعدی این طرح آن اســت 
که هزینه های تشخیصی 
و میزان بستری ها به طور 
چشمگیری کاهش یافته 
و دریافت پول از ســوی 
پزشــکان، هدفمندتــر 

می شود./ ایرنا


